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 Meditatie
En gelijk de dagen van Noach waren, alzo zal ook zijn de toekomst 
van den Zoon des mensen. Want gelijk zij waren in de dagen vóór 
de zondvloed, etende en drinkende, trouwende en ten huwelijk uitgevende, tot de dag toe, op 
welken Noach in de ark ging; En bekenden het niet, totdat de zondvloed kwam, en hen allen 
wegnam; alzo zal ook zijn de toekomst van de Zoon des mensen. Mattheüs 24 : 37 t/m 39.

De Heere komt ons door Zijn Woord nadrukkelijk er op wijzen, 
hoe er overeenkomst zal zijn tussen de dagen der zondvloed 
en de komst van den Zoon des mensen. Ja, Noach is bevreesd 
geworden. Ik acht dat nog een voorrecht dat wij bevreesd 
worden, want als er geen vrees meer is, wat zal het dan zijn? 

Het aanzeggen van Gods vreselijk godsgericht is verkondigd 
door die prediker der gerechtigheid. En waarlijk, daar was 
geloof voor nodig. Ik stel mij voor, hoe men Noach een dwe-
per noemde, mogelijk ontoerekenbaar geacht heeft. En toch 
was hij tegen dit alles bestand. Door dat geloof wist hij, dat er 
meer redenen waren tot vrezen, en dat er meer te vrezen was 
dan al die maaltijden en bruiloften. Dat is ten slotte met Gods kinderen de praktijk, omdat 
ze geloven in, en rekening houden met de hand Gods. Zij vluchten naar de enige Borg der 
Behoudenis. Juist nu de wereld haar macht ontplooit en in haar ongeloof meent sterk te 
staan tegenover God, ja, boven God verheven. Ziedaar, de zonde en godsverlating onder 
al de oordelen Gods in Nederland.
Het is toch zekerlijk de plicht van de vrome en getrouwe leraars en lidmaten om zich in 
diepe ootmoed en vernedering te wenden tot de hoge God, om bij Hem hulp, raad en 
genade te zoeken en Hij zelf wil werken, zoals David zegt: “Het is tijd dat de Heere werkt, 
want zij hebben Gods wet verbroken in droevige ellende.” Zo moet nu van Nederlands 
volk, helaas, al datzelfde ook gezegd worden als hier van het volk Israël: “Zij hebben Uw 
wet verbroken.” Daar ligt nu het land in zonde, goddeloosheid en gruwelijkheid en het 
volk in grote verstoktheid en onbekeerlijkheid, altemaal bijeen getrokken.

Indien wij op de heilige instelling zien van de godsdienst, dan moet men weeklagen, ons 
hart is gebroken als we onze ogen opslaan op de algemene verachting van Gods gebo-

VÓÓR EEN
CHRISTELIJK NEDERLAND

Ds L. Boone
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den. Het is een kwaad, dat door het ganse land en alle gemeenten, oorden en staten 
heen, wijd en zijd is verspreid. Alle standen en personen staan daar voor de Heere gelijk 
en zijn min of meer schuldig, groot en klein, rijk en arm, oud en jong.

Alle vlees heeft zijn weg bedorven. Wat wonder is het dan, mijn vrienden, dat de Heere 
ons land ook nog blijft bezoeken met klaarblijkelijke en droevige oordelen, waarvan onze 
overheid schuldig is. Ach, wij zijn daardoor kleingeestig om over al de droefheid van ons 
land en kerk te spreken. Wij behoren allen tezamen den Heere zeer ernstig ootmoedig 
te smeken om verlichting van Zijnen Geest en dat wij de droevige verbreking van God en 
het bitter gevoel van eigen schuld daarin mogen zien. Er moet goddelijke genade in ons 
gemoed gebracht worden om als ook des Heeren hand te geven. Jeremia zegt: “Wij zijn 
geworden als wezen, zonder vader en moeder.” De breuk van de kerk, zei Lodenstein, is al 
begonnen in 1600, toen de oude vromen begonnen te zeggen tegen de jonge Christenen: 
“Wij kunnen hier niet volmaakt worden en kunnen er niets aan doen.” Toen is verval en 
zorgeloosheid en slordigheid gekomen en waar zijn wij al niet terecht gekomen? 

Hier hebben wij dan een klaar en levendig bewijs van des Heeren schrikkelijke oordelen 
over al de goddeloosheid, aardbeving, stormen en orkanen en verwoestingen met Gods 
elementen over een goddeloos en onbekeerlijk volk, hoe de Heere het eindelijk haast 
verlaten en aan het verderf overgegeven heeft. Dat moet altijd het einde van de zonde 
wezen, indien er geen oprechte bekering tussenbeide komt. Daar nu de Geest in de kerk 
Gods is geweken, blijft er een ruime bediening der gaven over. De bediening der gaven en 
kennis is groot, die vloeit totdat er Amen gezegd wordt. Dan staat echter alles stil en laat 
het niets achter dan hoogmoed.
Wat zal het zijn, als wij niet in de ark zijn? In de eeuwigheid, daar zal wening zijn en 
knersing der tanden, in de eeuwigheid, waar de rijke man geen droppel water had om zijn 
tong te verkoelen.

O, denk er aan, jongeling en jongedochter, uw melk-vaten zijn nog vol van een jeugdig le-
ven, maar de zeis des doods gaat zowel door jong als door oud gras. Hoe staat het, ouden 
van dagen, want uw gerimpeld voorhoofd en uw grijze haren zeggen ons aan, dat u zijt 
geworden als rijpe korenaren, roepende den landman toe: Maait mij af, want ik ben rijp 
geworden. Dan is het hel of hemel, buiten of binnen, boven of onder, het is met of zonder 
die eeuwigheid. En gij, mannen en vrouwen, gij zijt in uwe kracht en sterkte. Daar gaat 
de zeis des doods ook door. Wat zal ik doen? Kent uzelven schuldig, zo zal Hij u genadig 
wezen.

Ds L. Boone, 1860-1935
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 Van de secretaris PR commissie
Voor u ligt de uitgave van 'Een Vaste Koers'. Een uitgave, die u meeneemt in vooral 
nieuwe ontwikkelingen die zowel binnen als buiten de gemeente zich afspelen. 
Nieuw. Dat is bijvoorbeeld de coalitie in Reimerswaal. Voorzitter Simon van Koeveringe 
vertelt op pagina 6 over de totstandkoming van de coalitie. 
 
De nieuwe coalitie zorgt ook voor een nieuw college van burgemeester en wethou-
ders in Reimerswaal. Wethouder Jaap Sinke praat ons bij over de samenwerking in het 
nieuwe college en ook neemt hij u mee in enkele ontwikkelingen binnen Reimerswaal, 
zoals bijvoorbeeld de nieuwe ovonde in Kruiningen. En bent u benieuwd wie onze 
nieuwe burgemeester precies is? De redactie van Een Vaste Koers is langsgegaan voor 
een interview bij onze burgemeester. Het resultaat kunt u lezen op pagina 46.
 
Wellicht wist u het niet, maar ook in de gemeente Reimerswaal zijn jaarlijks algemene 
beschouwingen door de politieke partijen na het aanbieden van de begroting door 
de wethouder financiën. De inhoud van de bijdrage van onze nieuwe fractievoorzitter 
Maarten Both is zeker de moeite waard om te lezen.   
 
Niet alleen in de gemeente Reimerswaal, maar ook bij Provinciale Staten en bij het 
Waterschap zijn nieuwe ontwikkelingen. Statenlid Joan van Burg neemt ons mee in het 
nieuwe omgevingsplan en Henk Verheuvel van het Waterschap geeft uitleg over het 
nieuwe belastingstelstel van het Waterschap. 
Vernieuwing is er ook bij het bestuur van de SGP Jongeren. Drie bestuursleden hebben 
afscheid genomen en daarvoor zijn drie nieuwe bestuursleden in de plaats gekomen. 
Ze stellen zich aan u voor op pagina 40.
 
Nieuwe ontwikkelingen zijn soms nodig. Soms kunnen ze ons ook onaangenaam verras-
sen. Het trof mij in het hart, en u vast ook, dat op 31 oktober in Reimerswaal een motie 
is aangenomen om de regenboogvlag voortaan te hijsen op coming out day, jaarlijks 
op 11 oktober. U leest op pagina 51 meer over de regenboogvlag. De meditatie in het 
begin van deze uitgave leert ons dat we leven in dezelfde tijd als in de dagen van Noach. 
Wanneer we dat bedenken heeft het teken van de regenboog voor ons iets anders te 
zeggen dan loyaliteit aan de LHBT beweging. 
Ik beveel u namens de redactie deze nieuwe uitgave van harte aan! 

Daniël van Iwaarden
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 Van de voorzitter
Het is alweer een poosje geleden dat we het laatste nummer 
van ons infomagazine onder ogen kregen. In het nummer 
wat in het voorjaar van 2018 verscheen heb ik uitgebreid 
verteld over de verkiezingscampagne en de uitslag er van. We 
hadden daar een positief beeld bij. De campagne was prima 
verlopen en de uitslag was verblijdend. En toen? Toen moest 
er een coalitie worden samengesteld. Onze wethouder Jaap 
Sinke heeft in het betreffende nummer een artikel geschreven 
over dat proces. Dhr. Kleijn heeft, na vele gesprekken met alle 
partijen in Reimerswaal, geadviseerd om aan de slag te gaan 
met een coalitie SGP, PvdA en Leefbaar Reimerswaal. Dat was 
een verrassende aanbeveling. Wie had ooit kunnen denken 
dat dit een vruchtbare samenwerking op zou kunnen leveren? Het is bepaald niet zo dat 
LR en SGP elkaars vrienden waren, en dan nu samen in een coalitie? Toen het nummer 
verscheen wisten we nog niet hoe dit verder zou ontwikkelen. Nu zijn we weer een stap 
verder. De genoemde coalitie is gesmeed.

Het was een goede gedachte om deze zaken eens duidelijk te maken voor de achterban. 
Daarom hebben we op 21 juni een informatieve ledenvergadering gehouden. Het 
onderwerp tijdens die avond was: Coalitievorming in Reimerswaal 2018-2022. Dhr. E. 
Kleijn, de informateur en later de formateur, voerde het woord. Heel het proces heeft hij 
stap voor stap toegelicht, voor zover hij dit kon doen. Het zal duidelijk zijn dat er bepaalde 
zaken niet verteld konden worden vanwege de vertrouwelijkheid. Maar we kregen toch 
een heel goed beeld van het hele proces. We hebben dhr. Kleijn die avond leren kennen 
als een echt mensen-mens. Dat is zo’n prachtige eigenschap die je direct opmerkt zodra 
je zo iemand een hand geeft. Hij is zo iemand die iedereen het gevoel weet te geven 
dat hij of zij er toe doet. Dat iedereen er mag zijn. Dat iedereen met zijn of haar gaven 
gewaardeerd wordt. Zó heeft hij tegenover de fractievoorzitters van de partijen gezeten. 
Zó heeft hij ook tegenover Marien Weststrate gezeten. En iets wat we met z’n allen nooit 
hadden durven denken, is toen gebeurd. Leefbaar Reimerswaal toonde zich bereid om op 
een constructieve wijze met de SGP samen te werken. Achter de rug van de verkenner om 
waren er vervelende dingen gebeurd. Er is wel geprobeerd een coalitie te smeden zonder 
de SGP. We gaan dat verder maar niet meer oprakelen. Maar het is gebleken dat eerlijk 
het langst duurt, zoals het spreekwoord zegt. 

S.D. van Koeveringe 
voorzitter Gemeentelijke 
afdeling SGP-Reimerswaal
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Eerlijk is eerlijk. De band met LR was niet bepaald sterk te noemen in het verleden. Als 
er al sprake was van een band tussen deze twee totaal verschillende partijen. En nu 
zitten ze samen in het college van B&W. Er is een bepaald gezegde: Zeg nooit nooit in 
de politiek. Nou, dat is op deze situatie toch wel heel speciaal van toepassing. Mensen 
kunnen veranderen, situaties veranderen en dat zorgt voor grote verrassingen. En nu zegt 
iemand misschien: we zullen het eerst eens even aanzien. Eens even laten overwinteren 
en overzomeren. Nou, dat is best verstandig. Het zal in de toekomst moeten blijken of 
iedereen zich aan de gemaakte afspraken wil houden. We hebben misschien ook wel 
gelezen hoe de coalitie in gemeente Kapelle-Biezelinge al zo vlug na de verkiezingen weer 
stuk ging, omdat men zich niet hield aan de gemaakte afspraken. Hulde trouwens voor de 
principiële opstelling van de SGP aldaar. Het ging namelijk om een heel belangrijk item: 
de zondagsrust. 

Zoals het zich nu laat aanzien, maakt het college een goede start. De verhoudingen zijn 
goed en constructief. Ik noem dat een groot voorrecht. Naar de mens gesproken heeft 
dhr. Kleijn hier een groot aandeel in gehad. We mogen hem wel zeer erkentelijk zijn. Op 
die avond (21 juni) heb ik het nog gezegd: de naam van dhr Kleijn lijkt veel op de naam 
van een zeeheld. Piet Heijn. Daarvan zong men: zijn naam is klein, z’n daden benne groot.. 
Ik vind dat ook wel een klein beetje van toepassing is op deze meneer Kleijn.
Maar dat is de menselijke kant. Ze bezien wij het vaak. U voelt het: er is ook nog een 
andere kant. God regeert. Hij bestuurt alle dingen. We lezen in de Schrift dat al de haren 
van ons hoofd geteld zijn. Dat betekent dat de Heere tot in het kleinste detail toe, alles 
bestuurt. De Heere heeft het allemaal zo geleid, zodat we ons verwonderen moeten. 
Zouden er in Reimerswaal misschien nog geweest zijn die met deze zaken op de knieën 
zijn terecht gekomen? Die met deze dingen geworsteld hebben aan Gods genadetroon? 
Aan zo’n achterban hebben we het meest gebrek.

S.D. van Koeveringe

     Harthoorn Shovelverhuur Waarde
Julianastraat 21 Tel.: 06 - 22263207 / 0113 - 50   2787
4414 AP  Waarde E-mail: amharthoorn@hetnet.nl
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 Uit de Tweede Kamer
Een half jaar in de Kamer: van asbest tot zwerfafval
Sinds april jl. zit ik voor de SGP in de Tweede Kamer. 
Het was even wennen, maar inmiddels heb ik m’n draai 
gevonden. Er is genoeg werk aan de winkel. Ik hou me bezig 
met de beleidsterreinen financiën, defensie, buitenlandse 
handel, sociale zaken, economische zaken, waaronder het 
energie- en klimaatbeleid, en niet te vergeten de portefeuille 
infrastructuur en waterstaat. 

Voor veiliger verkeer
Voor mij is verkeersveiligheid een belangrijk thema. Verkeersongelukken snijden door 
de ziel. Jaarlijks komen meer dan zeshonderd mensen om in het verkeer en raken 
ongeveer twintigduizend mensen ernstig gewond. Dit aantal neemt niet verder af, maar 
de afgelopen jaren juist weer toe. Toen ik van Rijkswaterstaat naar de Tweede Kamer 
ging, heb ik gezegd: in een toename van het aantal verkeersslachtoffers kan en wil ik niet 
berusten. Ik ga me inzetten voor verkeersveiligheid. 

Verkeersveiligheid is een thema waar de SGP zich altijd al voor heeft ingezet. Zo las ik 
dat ds. Kersten in 1924 Kamervragen indiende over een aanrijding tussen een trein en 
een wagen met bieten: ‘Heeft Uw Excellentie kennis genomen van de aanrijding door 
trein n°. 3, komend van Bergen op Zoom, die Vrijdag 12 September 11. bij seinpost 25 
onder Krabbendijke plaats had, waarbij een met kolen geladen wagen is vernield? (…) 
Acht Uw Excellentie, waar mede ten gevolge van een boomgaard voldoend uitzicht op 
komenden trein niet bestaat, ook niet bij aangebrachte verhooging, wekelijks in den 
drukken tijd gemiddeld 3000 wagens hier passeeren, dagelijks tal van kinderen, die 
de scholen te Krabbendijke bezoeken, viermaal over deze onbewaakte lijn trekken, 
het niet noodzakelijk, dezen overweg te doen bewaken?’ Wie denkt dat onbewaakte 
spoorwegovergangen inmiddels wel verleden tijd zullen zijn, komt bedrogen uit. 
Te vaak hoor ik nog van dodelijke slachtoffers bij ongelukken op onbewaakte 
spoorwegovergangen. 

Onlangs was ik op werkbezoek bij de Stichting Wetenschappelijk Onderzoek 
Verkeersveiligheid. Ze gaven een voor mij belangrijk signaal: het urgentiegevoel is bij 
betrokken overheden de afgelopen jaren weggeëbd. Ze schuiven verkeersongevallen te 

Chris Stoffer,  
Tweede Kamerlid SGP
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makkelijk op onveilig gedrag van weggebruikers. Terwijl ze ook de hand in eigen boezem 
moeten steken. 

Een belangrijk probleem is de inrichting van wegen. Zo voldoet meer dan de helft van de 
provinciale 80- kilometer per uur (N-)wegen nog niet aan de richtlijnen voor een veilige 
weginrichting. Dan gaat het over het ontbreken van een verharde berm, van een dubbele 
asstreep of een ‘rammelstrook’ in het midden, over obstakels bij kruispunten, enzovoorts. 
Provincies geven aan dat ze onvoldoende financiële middelen hebben om dit goed op 
te keen. De minister heeft nu eenmalig 25 miljoen euro uitgetrokken. Ik vind dat veel te 
weinig en heb gepleit voor een structurele aanpak. 

Wat het kabinet in ieder geval níet moet doen is doorgaan met het staatswietexperiment. 
Deze ‘drugsdeal’ doet alsof drugsgebruik normaal is. Dat is het niet. In het verkeer 
is drugs minstens zo gevaarlijk als alcohol. Het blijft veel langer in je bloed zitten. 
Drugsgebruik moet niet toegestaan, maar aangepakt worden. Ook vanuit het oogpunt 
verkeersveiligheid.

Asbest
In Reimerswaal zullen nog verschillende schuren en gebouwen zijn met asbest op het 
dak. Onlangs was in de Tweede Kamer een debat over het voornemen van de regering 
om asbestdaken per 2024 te verbieden. Ik ben er best hard ingegaan. Ik snap dat er 
toegewerkt wordt naar een uitfasering van risicovolle daken. Maar ik vind wel dat je 
rekening moet houden met haalbaarheid en betaalbaarheid. En daar wringt de schoen. In 
heel Nederland ligt nog zo’n 80 tot 100 miljoen vierkante meter asbestdak. Dit jaar wordt 
10-15 miljoen vierkante meter gesaneerd. Een snelle rekensom leert dat het heel moeilijk 
wordt om voor 2024 de klus te klaren. Door de strenge eisen is de saneringscapaciteit 
beperkt. Mensen gaan juist de sector uit, omdat nu in de bouw veel extra handen nodig 
zijn. Verder zijn er veel bedrijven en huishoudens die sanering en een nieuw dak gewoon 
niet kunnen betalen. Tienduizend euro is niks. De overheid dreigt deze mensen in de 
steek te laten, terwijl ze geen kant op kunnen. Namens de SGP heb ik daarom gepleit voor 
uitstel én voor goede financiële regelingen. 

Energie
Een dossier wat mij de afgelopen maanden regelmatig bezig heeft gehouden, is het 
energie- en klimaatbeleid. Het kabinet wil meters maken en koerst aan op stevige 
afspraken met bedrijfsleven en maatschappelijke organisaties. Dat er werk gemaakt 
wordt van verduurzaming van de energievoorziening vinden we een goede zaak. Vanuit 
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het oogpunt van rentmeesterschap. We moeten zorgvuldig omgaan met brand- en 
grondstoffen uit de bodem. Uit voorzorg voor negatieve effecten moet onze CO2-emissie 
omlaag. En er is meer. We zijn nu te afhankelijk van dure import van fossiele brandstoffen 
uit instabiele regio’s. We willen ook wat doen aan de aardbevingenproblematiek in 
Groningen. 

Als SGP zien we kansen voor meer inzet op energiebesparing. Voor meer benutting van 
aardwarmte. Voor invoering van een stevige vliegbelasting. Voor meer inzet op innovatie 
(zoals thorium, energieopslag). En niet te vergeten: sluiting van winkels op zondag. Dat 
levert 1 Megaton CO2-reductie op! 

Als SGP vragen we wel aandacht voor de betaalbaarheid van de energierekening en 
de betrouwbaarheid van de energievoorziening. Iedereen aan de warmtepomp? Dat is 
heel wat duurder dan een nieuwe CV-ketel. Het betekent ook een forse toename van 
de vraag naar stroom. Terwijl het al lastig genoeg is om de huidige stroomproductie te 
verduurzamen. 

Zwerfafval
Tot slot. Onlangs heb ik met een schoolklas in Leerdam afval geprikt. Wat ligt er helaas 
veel zwerfafval! Ik zag veel blikjes en flesjes liggen. Het sterkte me in de inzet voor 
invoering van een statiegeldsysteem voor plastic flesjes en blikjes. Voor nu geef ik jullie 
in Reimerswaal graag een suggestie: ga met elkaar (vaker) afval prikken! Het is leuk om te 
doen en houdt de buurt schoon.

Chris Stoffer,  
Tweede Kamerlid voor de SGP
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 Uit de Staten

Mijn vorige bijdrage voor ‘Een Vaste Koers’ schreef ik 
oktober 2017. We zijn inmiddels een jaar verder. Het zijn 
gemeenteraadsverkiezingen geweest, en de verkiezingen 
voor Provinciale Staten van DV 20 maart 2019 werpen hun 
schaduw vooruit. Hierbij in het kort wat indrukken van 
afgelopen maanden en een kleine vooruitblik van thema’s die 
spelen in de provincie Zeeland. 

Omgevingsplan en omgevingsvisie
Het Provinciale Omgevingsplan 2018 – 2021 is in de afgelopen 12 maanden opgesteld en 
inmiddels vastgesteld (21 maart 2018). Enkele belangrijke dingen zijn daarin gewijzigd 
t.o.v. het vorige Omgevingsplan. 
• De Provincie Zeeland moet voor het einde van 2018 van alle gemeenten cijfers 

aangeleverd krijgen over de te verwachten bevolkingsontwikkeling, inclusief 
arbeidsmigranten (geen seizoensarbeiders maar mensen die ca. een jaar of langer hier 
komen werken). Dit is voor het eerst dat de gemeenten nu de leiding hebben hierin 
m.b.t. aanleveren van gegevens. Het is dus wel zaak dat dit goed gebeurd. Daarna 
kunnen nieuwe woningbouwopgaven worden geformuleerd die per regio (Bevelanden, 
Zeeuws-Vlaanderen etc.) weer onderverdeeld worden. Hier ligt dus een kans voor 
gemeenten die van mening zijn dat de Provincie Zeeland met oude getallen werkt, 
en getallen waar bijvoorbeeld woningaantallen van verzorgingstehuizen niet goed in 
verwerkt zijn kunnen ook opnieuw aangeleverd worden. 

• Ruimte om te bouwen in kleine kernen. In de concept versies van het nieuwe 
Omgevingsplan was hier weinig ruimte voor. Door middel van een amendement 
van de SGP Statenfractie is hier meer ruimte voor gekomen. Uiteraard niet zonder 
voorwaarden, maar goed. 

Het is de verwachting dat in 2021 de nieuwe Omgevingswet in werking treedt. Vanaf 
dat moment moet er een Omgevingsvisie zijn. Als de nieuwe Omgevingswet pas later 
in werking treedt, blijft het Omgevingsplan (zie boven) langer gelden. Vandaar dat het 
Omgevingsplan 2018 – 2021 ook geen harde einddatum heeft qua looptijd. 
De komende jaren wordt er ook al gewerkt aan de Omgevingsvisie, die in 2021 zal 
moeten ingaan (naar verwachting). De gemeenten krijgen dan nog meer te zeggen over 
het buitengebied. De komende 2 jaar zal duidelijk moeten worden welke onderwerpen 

Joan van Burg 
Statenlid SGP Zeeland
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niet meer provinciaal bepaald gaan worden na 2021. Dat zou bijvoorbeeld het onderhoud 
van de provinciale wegen en bruggen kunnen zijn (als gemeenten dat over willen nemen, 
mag dat dus vanaf 2021), of het toezicht op flora en faunabeheer. Het zal nog een hele 
kluif worden om met alle 13 gemeenten op 1 lijn te komen samen met de Provincie 
Zeeland. Sommige gemeenten willen bijvoorbeeld graag zelf flora en faunatoezicht doen, 
anderen vrezen juist voor grotere verschillen tussen gemeenten waardoor er situaties 
kunnen ontstaan dat wat in de ene gemeente wel mag, 200 meter verderop niet mag. 
Kortom, veel om goed over na te denken. 

Zanddijk
In vorige edities van ‘Een Vaste Koers’ is uitvoerig ingegaan op de situatie van de 
Zanddijk (N673) tussen Yerseke en Kruiningen. En dit dossier ontwikkeld zich verder en 
verder. Het ziet er naar uit dat er een oplossing komt die zoveel mogelijk problemen 
die zich nu voordoen (en naar verwachting in de nabije toekomst) kan oplossen. Hoe 
snel de uitvoering zal kunnen starten, zal sterk afhangen van de politieke wil na de 
Statenverkiezingen in maart 2019. De SGP is voorstander van een snelle uitvoering, veel 
andere partijen zijn zover nog niet. 

Beeldbepalende kerkgebouwen
Treurig genoeg komen er ook in grote delen van Zeeland op korte termijn (en naar 
verwachting de komende tientalen jaren DV) de nodige kerkgebouwen leeg te staan. Als 
statenfractie zijn wij van mening dat die niet zonder meer allemaal moeten verdwijnen. 
Voor andere mooie gebouwen doen we als samenleving soms ook veel moeite om ze 
in een goede staat te houden. Denk daarbij aan cultuurhistorische boerderijen, molens, 
oude raadhuizen etc. Voor oude leegkomende kerken is nog veel te weinig aandacht. 
Als SGP Statenfractie hebben we dan ook het initiatief genomen om (samen met de 
PvdA) een motie te maken waarbij het dagelijks bestuur van de provincie Zeeland samen 
met alle 13 gemeentes moet gaan zorgen voor een visie over religieus erfgoed zodat 
die een verantwoorde herbestemming kunnen krijgen. Uiteraard zal dit een politieke 
balanceeroefening zijn over wat dat dan precies inhoudt, maar ook een leeg kerkgebouw 
is een getuigenis. Hoe schrijnend ook dat het leegstaat, maar het kan wel de vraag 
oproepen ‘waartoe zijn deze stenen’. Het opstellen van de visie heeft wel haast omdat de 
Rijksoverheid in 2018 geld beschikbaar heeft hiervoor. En dat moeten we niet laten lopen. 

Ganzenschade
Een leuke politiek wapenfeitje is de motie die CU / SGP / CDA en VVD indienen op 21 
september over de gewasschade die door ganzen wordt aangebracht. Normaal wordt 
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die vergoed tot 1 oktober, omdat daarna geen ‘goed’ gras meer van het land gehaald 
wordt en er dus ook nauwelijks nog schade zal optreden. Door de droge zomer hebben 
boeren nu het gras wat ze in oktober nog kunnen maaien wel nodig, en merken ze dus 
ook nog de gevolgen van vraatschade (etc) door ganzen. De motie heeft geregeld dat in 
de provincie Zeeland bij wijze van uitzondering ook in oktober schade nog aangemeld kan 
worden. 

Verkiezingen Provinciale Staten maart 2019
Ter voorbereiding op de verkiezingen is de SGP Statenfractie o.a. ook in de Bevelanden 
geweest met een ‘SGP-coffee’ bijeenkomst. Wij hebben daar met diverse raadsleden 
gesproken uit o.a. Reimerswaal en Goes. Ook heeft de raadsfractie van Reimerswaal 
al input gegeven voor het verkiezingsprogramma. De meeste SGP fracties in Zeeland 
doen dat, en daarmee kunnen wij ons zo goed mogelijk voorbereiden en ook de lokale 
belangen meewegen in onze standpuntbepalingen. Maar schroom niet om nog input aan 
te leveren..

Uitnodiging
Als u op de hoogte wilt blijven van het werk in Provinciale Staten, kijk dan met regelmaat 
op onze website (www.zeeland.sgp.nl), of volgens ons op FaceBook (SGP Zeeland) of via 
Twitter. En laat vooral ook uw mening en stem horen als u denkt dat wij kunnen helpen of 
als u bijvoorbeeld tegen regels aanloopt die niet juist worden toegepast. Mail gerust naar 
jj.v.burg@zeeland.nl 

Joan van Burg
Statenlid SGP Zeeland
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 SGP waterschap Scheldestromen
Nieuw belastingstelsel van de waterschappen
Een actueel thema dit najaar is de aanpassing van het 
belastingstelsel van de waterschappen. Het huidige 
belastingsysteem gaat al een poosje mee en is aan herziening toe. 
In 2014 heeft de OESO een rapport uitgebracht over de werking 
en financiering van de waterschappen in Nederland. De OESO 
kwam tot de conclusie dat de organisatie en financiering van de 
waterschappen in Nederland goed geregeld zijn. Nederland is 
hierin gidsland voor waterschappen in andere landen. Voor de 
toekomst liggen er wel uitdagingen voor de waterschappen in 
Nederland. In het OESO-rapport wordt de aanbeveling gedaan 
om te onderzoeken op welke wijze de financiering van kosten 
van waterbeheer beter is af te stemmen op belanghebbenden 
die hier profijt van hebben.

Er zijn in het belastingstelsel van de waterschappen drie afzonderlijke belastingen: 
de watersysteemheffing, de zuiveringsheffing en de verontreinigingsheffing. Met 
de watersysteemheffing worden de kosten betaald van waterveiligheid en voor de 
beschikbaarheid van voldoende schoon oppervlaktewater. De zuiveringsheffing is 
bedoeld om de kosten van zuivering afvalwater te betalen. De verontreinigingsheffing 
wordt in rekening gebracht wanneer vervuild water rechtstreeks op oppervlaktewater 
wordt geloosd. 

In het huidige systeem zijn de tarieven van de watersysteemheffing gebaseerd op de 
waarde van de objecten. Er wordt onderscheid gemaakt in de categorieën gebouwd, 
ongebouwd (landbouwgronden) en natuur. Wanneer de waarde van een object stijgt, 
neemt ook de heffingsgrondslag toe. Deze methodiek heeft als gevolg dat de categorie 
ongebouwd in de afgelopen jaren meer heeft bijdragen aan heffingen door de sterke 
waardestijging van de gronden. De categorie gebouwd betaalde juist minder door daling 
van waarde van de gebouwen in de afgelopen jaren. 

Bij de zuiveringsheffing wordt in het huidige systeem te weinig rekening gehouden 
met bedrijven die veel moeite doen om het eigen afvalwater schoner te maken. Zij 
betalen, ondanks de extra inspanningen, nog steeds het reguliere tarief. Dat motiveert 

Henk Verheuvel 
Hoofdingeland water-
schap Scheldestromen
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bedrijven niet om extra kosten te maken voor schoner afvalwater. In het huidige systeem 
zijn er beperkt mogelijkheden om de aanvoer van hemelwater op de rioolzuivering 
te ontmoedigen. De verwerking van hemelwater wordt de komende jaren een issue. 
Hoosbuien zorgen voor enorme belasting van het systeem. Het vele regenwater verdunt 
het rioolwater dat vervolgens de zuivering in moet. 

Een knelpunt bij de verontreinigingsheffing is dat onvoldoende rekening wordt gehouden 
met het uitgangspunt ‘de vervuiler betaalt’. Niet alle vervuilers dragen in gelijke mate bij 
aan de kosten die moeten worden gemaakt om oppervlaktewater schoon te houden.

Uitgangspunten belastingsysteem
In het nieuwe belastingsysteem zijn de volgende uitgangspunten genomen:
• Profijtbeginsel voor de watersysteemheffing. Wie er baat bij heeft, dient ook mee te 

betalen aan de kosten voor waterveiligheid en schoon oppervlaktewater;
• De kostenveroorzaker betaalt voor de kosten van zuivering;
• De vervuiler betaalt voor de verontreinigingsheffing. Wie het oppervlakte water 

vervuilt, dient bij te dragen in kosten van watersysteembeheer.

Watersysteemheffing
Voor de watersysteemheffing wordt een Gebiedsmodel geïntroduceerd. Bij het 
Gebiedsmodel wordt rekening gehouden met de kenmerken van een specifiek gebied 
(bijvoorbeeld stedelijk of landelijk gebied) en welk voorzieningenniveau gewenst is. Voor 
kostentoedeling wordt rekening gehouden met:
• Inwonerdichtheid in het gebied;
• Voorzieningenniveau dat het waterschap biedt voor eigenaren van gebouwen en van 

gronden.
Een waterschap heeft de mogelijk om te schuiven tussen de kostencategorieën door 
kosten 15% hoger of lager vast te stellen. De toedeling van kosten naar categorie 
gebouwd en ongebouwd vindt plaats op basis van de zogenaamde BBP-systematiek. Bij 
deze systematiek wordt gekeken wat het waterschap doet voor deze categorieën met als 
input de aangeboden basisproducten zoals: waterkeringen, watersystemen, baggeren, 
peilbeheer en waterkwaliteitsmaatregelen. 

Natuur is op dit moment een zelfstandige categorie. In het nieuwe belastingsysteem 
wordt natuur ondergebracht bij de categorie ongebouwd. De motivatie hiervoor is dat 
ook de natuur profiteert van de inspanningen van het waterschap en in het huidige 
systeem hieraan te weinig bijdraagt. De insteek is dat natuur 30% van het tarief categorie 
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ongebouwd moet betalen. Dat betekent in absolute bedragen een forse verhoging voor 
de eigenaren van natuurterreinen. Voor de natuureigenaren in Zeeland is dat een stijging 
van globaal € 400.000 naar € 800.000. Relatief dragen de eigenaren van natuurterreinen 
ook in de nieuwe situatie nog steeds beperkt bij aan de begroting van het waterschap. 
Er is op dit voorstel in de belastingherziening behoorlijk veel kritiek. Landelijk wordt er 
gekeken naar alternatieven.

Waterschappen krijgen in het nieuwe systeem de mogelijkheid om voor 
plusvoorzieningen een extra tarief in rekening te brengen. Een voorbeeld hiervan is 
de zoetwatervoorziening op het eiland Tholen en bij Rilland. Het waterschap vraagt 
hiervoor een bijdrage van eigenaren van landbouwgronden door het opleggen van een 
retributieheffing. Deze heffing ligt onder vuur door een uitspraak van een rechtbank.. 
In de toekomst kunnen op basis van een plusvoorziening eenvoudig extra diensten in 
rekening worden gebracht. 

Zuiveringsheffing
De zuiveringsheffing heeft in het huidige systeem twee categorieën. Een categorie 
voor 1- persoonshuishouden en een categorie voor 3-persoonshuishoudens en 
meer. Een huishouden van twee personen valt automatisch in de categorie van 
3-persoonshuishoudens. Deze indeling wordt niet meer als evenwichtig gezien. 
In de nieuwe belastingplannen komen er vier categorieën. De categorieën 2- en 
4-persoonshuishoudens wordt toegevoegd. Dat betekent dat een huishouding van vier 
personen, vier keer zo veel betaald dan een huishouden van één persoon. Als SGP vinden 
wij de vierde categorie een stap te ver. Ook voor een huishouden van één persoon is een 
heel stelsel van waterzuivering nodig. Voor iedere huishouden worden dezelfde vaste 
kosten gemaakt. De SGP heeft op dit onderdeel een amendement ingediend waarin wordt 
voorgesteld categorie vier te laten vervallen. Dat amendement werd breed gesteund in de 
algemene vergadering van Waterschap Scheldestromen. Het dagelijkse bestuur van het 
waterschap brengt dit als wijzigingsvoorstel in bij de Unie van Waterschappen. 

Binnen de zuiveringsheffing is er ook de mogelijkheid om via een waterspoor een 
huishouden individueel een heffing op te leggen. Een huishouden wordt dan aangeslagen 
op basis van het werkelijk verbruik van water volgens de watermeter. De SGP is geen 
voorstander hiervan omdat dit systeem veel uitvoeringskosten met zich mee brengt. In 
de praktijk wordt er ook steeds meer grijs (regen) water gebruikt voor het doorspoelen 
van toiletten e.d. Dit is niet te meten als afvalwater, maar belast wel degelijk het 
rioolzuiveringssysteem. 
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In het nieuwe belastingsysteem krijgen waterschappen meer mogelijkheden om 
maatregelen te nemen om de kosten van afvoer hemelwater in de toekomst te beperken. 
Waterschappen kunnen in het nieuwe systeem ook beter inspelen op waardevol 
afvalwater door meer maatwerk (korting) in de heffing mogelijk te maken. Voor specifieke 
afvalwaterstromen kunnen prijsafspraken worden gemaakt. Door maatwerk te bieden, 
kan afgeweken worden van de reguliere tarieven en worden bedrijven gestimuleerd om 
het eigen afvalwater schoner aan te bieden. 
 
Verontreinigingsheffing
In het nieuwe stelsel wordt er gekozen voor een betere toepassing van het uitgangspunt 
dat de vervuiler betaalt. Effluentlozingen van waterschappen op eigen water en 
riooloverstorten worden in het nieuwe systeem belast met een heffing. Effluentlozingen 
zijn water- of afvalwaterlozingen die het oppervlaktewater belasten. Over dit onderwerp 
is door de algemene vergadering van Waterschap Scheldestromen uitgebreid gesproken. 
De meerderheid van de algemene vergadering wil onderzoeken of het mogelijk is 
effluentlozingen te gaan belasten naar gebruik. 

De financiële consequenties
Het nieuwe belastingsysteem geeft verschuiving van tarieven tussen categorieën. Als 
SGP vinden wij het belangrijk dat tariefverschillen per categorie, berekend volgens het 
oude en het nieuwe belastingsysteem, niet te fors zijn. Het bestuur van het waterschap 
moet de mogelijkheid benutten om tarieven aan te passen door gebruik te maken van de 
marge om een tarief 15% te laten stijgen c.q. te verlagen.

Wat is de status van invoering nieuwe belastingplan?
Waterschappen hebben gereageerd op de plannen en zijn met wijzigingsvoorstellen 
gekomen. Dat wordt besproken in de ledenvergadering van de Unie van Waterschappen. 
Vervolgens wordt er een definitieve tekst door de Unie aan de afzonderlijke 
waterschappen gestuurd. In december dit jaar wordt hierover in de algemene 
vergadering van de verschillende waterschappen gestemd. Wanneer het nieuwe 
belastingplan wordt aangenomen, dient ook de Tweede- en Eerste Kamer hiermee in te 
stemmen. De invoering van het nieuwe belastingplan is dan waarschijnlijk niet eerder dan 
1 januari 2021. 

Henk Verheuvel
Hoofdingeland namens de SGP
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 Van de wethouder
Het is al weer meer dan een half jaar geleden dat de 
nieuwe gemeenteraad aantrad en er een nieuw college 
van burgemeester en wethouders werd gevormd. In de 
achterliggende maanden is mij meermalen gevraagd hoe het 
met de nieuwe ‘ploeg’ gaat. Ik kan daar heel kort over zijn: Het 
gaat goed. In een ontspannen sfeer proberen we het goede 
voor de gemeente te zoeken. Hoewel we allemaal onze eigen 
uitgangspunten en ideeën hebben, houden we er niet van om 
allerlei zaken op de spits te drijven. Door begrip voor elkaar 
te tonen en goed naar elkaar te luisteren bereik je vaak meer 
dan met de vuist op tafel te slaan.

Natuurlijk was het voor onze nieuwe collega’s Dirk Verburg (Leefbaar Reimerswaal) en 
Kees Verburg (PvdA) best even wennen, maar ik heb het idee dat ze inmiddels goed zijn 
ingewerkt. Uitgeleerd zijn ze echter nog niet, maar dat geldt ook voor ondergetekende. Er 
doen zich altijd wel dingen voor waar je voorheen nog nooit over hebt nagedacht, maar 
waarin je je wel moet verdiepen, zoals het gasloos bouwen. Van eentonigheid in het werk 
is dan ook geen sprake. Als wethouder heb je gewoon een boeiend beroep.

Woningbouw
In het afgelopen halfjaar zijn we onder meer druk geweest met de woningbouwplannen. 
Dat is best een lastige klus. Immers, binnen onze gemeente mag maar een beperkt aantal 
nieuwe woningen worden gebouwd. De tijd van het ongebreideld uitbreiden van onze 
dorpen met nieuwbouwwijken is echt voorbij. Vanuit de provincie is er op dat punt stevig 
op de rem getrapt. Dit betekent, dat we bij ieder nieuw initiatief goed moeten afwegen of 
de nieuwe woningen wel op de juiste plaats worden gebouwd en of ze ook van het juiste 
type zijn.

Wat het extra moeilijk maakt is, dat we in de komende jaren met een totaal andere 
opbouw van onze bevolking te maken krijgen. Zo wijzen alle prognoses van het Centraal 
Bureau voor de Statistiek er op, dat het aantal 65-plussers in onze gemeente sterk zal 
toenemen: van 3700 in 2017 tot maar liefs 5500 in 2040. Hoewel het prognoses zijn en 
geen zekerheden, moeten we er wel iets mee doen. Eén van de grootste uitdagingen voor 
de komende jaren is dan ook de huisvesting van senioren.

Wethouder J.P. Sinke
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R&B
We prijzen ons gelukkig 
met de aanwezigheid van 
Woningbouwvereniging R&B, 
die goed werk verricht. De 
wijze waarop zij de huidige 
woningvoorraad aanpakken, 
dwingt respect af. Zo 
worden er in de komende 
jaren enkele honderden 
bejaardenwoningen 
vervangen door nieuwbouw 
en worden de rijtjeswoningen energiezuinig gemaakt. Met deze investeringen is veel geld 
gemoeid. We hebben het dan echt over tientallen miljoenen euro’s. 
Gelet op de grote toename van het aantal senioren, het verdwijnen van het ‘klassieke’ 
bejaardenhuis en het feit dat lang niet alle bestaande woningen geschikt gemaakt kunnen 
worden voor de huisvesting van senioren, dreigen er forse problemen te ontstaan. We 
waren dan ook blij dat Cedrah zo’n anderhalf jaar geleden bij ons aanklopte met het 
verzoek om in Yerseke en Krabbendijke een aantal seniorenappartementen te mogen 
bouwen. Hoewel het laatste woord hierover aan de gemeenteraad is, hebben we positief 
op dit verzoek gereageerd.
Zoals u wellicht via de media heeft vernomen, is niet iedereen blij met de plannen van 
Cedrah. Echter, de vrees dat er een nieuw verzorgings- of verpleeghuis wordt gebouwd, 
is niet terecht. Het gaat slechts om een beperkt aantal appartementen, waarvan de 
bewoners zelf hun zorg kunnen inkopen als dat aan de orde is. Terweel hoeft dan ook 
niet bevreesd te zijn voor concurrentie, want het gaat om een heel andere doelgroep. 
Met R&B hebben we inmiddels ook een aantal gesprekken over de plannen van Cedrah 
gevoerd. Hoewel we op onderdelen van mening blijven verschillen, is het wel fijn om te 
kunnen meedelen dat we er op een goede manier met elkaar zijn uitgekomen.

Verkeersveiligheid
Uiteraard hebben we ons in de afgelopen maanden ook nog met andere zaken 
beziggehouden, zoals verkeersveiligheid. Als lid van de bestuurlijke kopgroep van het 
Regionaal Orgaan Verkeersveiligheid Zeeland (ROVZ) zijn we nauw betrokken bij de 
verkeersveiligheid in onze provincie. Eén van de hoofddoelstellingen van het ROVZ 
is om het aantal dodelijke verkeersslachtoffers terug te dringen. Dit kan onder meer 
worden bereikt door de wegenstructuur aan te passen, nieuwe fietspaden aan te leggen 
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en het gedrag te beïnvloeden. Eerstgenoemde maatregelen kosten meestal veel geld, 
gedragsbeïnvloeding vooral veel tijd. Denk maar aan de BOB-campagne. Het heeft echt 
jaren geduurd voordat iedereen zich ervan bewust was dat het onverantwoord is om met 
een slok op achter het stuur te stappen. 
De komende maanden wordt er ook ingezet op het thema ‘Aandacht op de weg’. Doel 
hiervan is om het aantal afleidingen onder het rijden te minimaliseren. Daarbij kan 
gedacht worden aan het bellen en appen onder het rijden of het bedienen van allerlei 
instrumenten. Wat het thema ‘afleiding’ betreft zou een verbod op lichtreclames langs 
(snel)wegen overigens ook niet verkeerd zijn. Eén van de slechtste voorbeelden in onze 
provincie bevindt zich naar mijn mening bij Heinkenszand, op het punt waar de Sloeweg 
en de A58 bij elkaar komen. Het is daar altijd al opletten, maar sinds er een grote 
reclamezuil met continu wisselende beelden staat, is het alleen maar onveiliger geworden. 
Ik vrees dat hier meer naar het financiële gewin dan naar de verkeersveiligheid is gekeken. 

Ovonde bij Kruiningen
Zoals u ongetwijfeld al heeft gezien, is Kruiningen ter hoogte van ‘De Uitkijk’ verrijkt 
met een nieuwe ovonde. Dat is een nieuw woord voor een ovale rotonde. We zijn 
blij dat de provincie dit werk heeft aangepakt en dat er een eind is gekomen aan de 

onoverzichtelijke situatie, niet 
in de laatste plaats voor de 
fietsers en de voetgangers. 
Verder heeft de provincie 
de splitsing van de Oude 
Rijksweg met de Zanddijk 
gereconstrueerd, waardoor 
de doorstroming richting 
de Nishoek en Yerseke is 
verbeterd. Punt van (nog 
grotere) zorg blijft echter de 
afslag Kruiningen op de A58, 
komende vanuit de tunnel. 

Vrijwel dagelijks staat daar aan het eind van de middag een file tot op de vluchtstrook. 
Veel weggebruikers voelen zich daarbij onveilig. En terecht! In vrijwel elk overleg met de 
provincie en Rijkswaterstaat hebben we deze zaak dan ook aangekaart. Nog niet zolang 
geleden is ons echter verzekerd, dat er aan een oplossing wordt gewerkt.

Krabbendijke J.P. Sinke 
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Oostpolderweg 2 — Krabbendijke — 0113 - 501001
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 Uit de raad
Algemene beschouwingen - Begroting 2019

Mevrouw de voorzitter, 
Wie zijn verleden niet kent, begrijpt het heden niet en zal zich 
onvoldoende voor kunnen bereiden op de toekomst.  
Daarom is het zeker voor politici en partijen belangrijk om 
het verleden, hun verleden te bestuderen. Politici nemen 
immers beslissingen voor de toekomst. En als deze uitspraak 
waar is (en dat geloof ik vast), dan kunnen we geen goede, 
weloverwogen besluiten nemen wanneer we ons verleden 
niet kennen.
Voorzitter, het zal u niet ontgaan zijn dat de landelijke SGP dit jaar haar 100-jarig bestaan 
heeft gevierd. Op 24 april 1918 werd de partij opgericht in Middelburg. De SGP is hiermee 
de partij met de langste traditie in onze democratische samenleving. De SGP werd 
opgericht door acht Zeeuwse kiesverenigingen. Daarvan behoorden er drie tot de huidige 
gemeente Reimerswaal, nl: Krabbendijke, Waarde en Yerseke. Deze kiesverenigingen 
zijn dus ouder dan de moederpartij, een opmerkelijk feit. Reimerswaal heeft dus een 
belangrijke rol gespeeld bij de oprichting van de oudste politieke partij van Nederland. 
Dat mag hier in de gemeenteraad van Reimerswaal best wel eens gezegd worden. Niet 
om onszelf op de borst te slaan, maar veel meer om te beseffen dat we verantwoordelijk 
om moeten gaan met deze politieke erfenis en trouw moeten zijn aan ons beginsel. 
Voorzitter, maar veel belangrijker is natuurlijk: waarom is de SGP opgericht? Als je dat 
terugleest bij de mannen van het eerste uur komt telkens naar voren dat er in die tijd een 
relatief grote groep christenen was die politiek dakloos waren. Zij vonden dat nóch de 
bestaande christelijke partijen, nóch andere partijen, de samenleving wilden inrichten in 
gehoorzaamheid aan de Bijbel. Niet dat de Bijbel als een politiek handboek werd gezien 
(of wordt gezien), maar wel om Bijbelse noties door te vertalen naar het maatschappelijke 
leven.
Voorzitter, maar wat is dat dan, het door vertalen van Bijbelse noties?  
Groen van Prinsterer (1801-1876), de bekende antirevolutionaire staatsman uit de 19e 
eeuw verwoordde het zo (en ik citeer):  
“Wij wenschen geene theocratie, in zoo ver hierdoor priestergezag of onderwerping van 
den Staat aan de Kerk aangeduid wordt. […] Maar wel gelooven wij aan de mogelijkheid 
[…] dat opnieuw het verband tusschen Godsdienst, gezag en vrijheid (worde) erkend, en 

M. Both
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Gods oppergezag ten grondslage van Staatsregeling en wetgeving worde gesteld.” (einde 
citaat)
Met andere woorden: Geen onderwerping van de staat aan de kerk, dus scheiding van 
kerk en staat, maar geen scheiding van geloof en politiek. Wel gewetensvrijheid en 
streven naar een overheid die handelt in lijn met Gods Woord, de Bijbel.
Voorzitter, in deze traditie willen wij staan en met deze overtuiging proberen we ook 100 
jaar na de oprichting van de SGP en 150 jaar na Groen van Prinsterer politiek te bedrijven.
 
Verbinding
Voorzitter, het afgelopen half jaar was voor de gemeente Reimerswaal een bijzondere 
periode. Een nieuwe raad en een nieuw college. De titel van het coalitieakkoord tussen 
LR/PvdA/SGP luidt: ‘Verbinding als kompas voor de toekomst’. Hiermee wordt de wens 
uitgesproken om het echt samen te gaan doen de komende vier jaar. Raad en college, 
coalitie en oppositie, politiek, ambtenaren en burgers. Dit doen we door te luisteren naar 
elkaar, fatsoenlijk met elkaar om te gaan en de goede ideeën van anderen op waarde te 
schatten. De eerste maanden geven veel vertrouwen! Als SGP-fractie zijn we daar blij mee 
en dankbaar voor. Laten we dit met elkaar ook vasthouden. Voor ons ligt hierin ook een 
christelijke opdracht. 
 
Sociaal domein
Voorzitter, wanneer we spreken over de zorg voor de naaste is het onze Bijbelse roeping 
om als overheid een schild voor de zwakken te zijn. Dit is ons uitgangspunt. De opdracht 
ligt er voor ons allen, nl: God lief te hebben boven alles en de naaste als onszelf. Als we 
in dit besef leven zullen we ook alles in het werk stellen om mensen te helpen die het 
moeilijk hebben.  
 
Jeugdzorg
Dat brengt ons als eerste bij de zorg voor de jeugd. 
Wij zijn ervan overtuigd dat het welzijn van onze bevolking gediend is met een gezonde 
waardering voor het gezin als ankerpunt in de samenleving. Zijn er juist niet veel 
problemen met jongeren terug te voeren naar problemen in het gezin of het ontbreken 
van een stabiel gezinsleven? We geven als gemeente veel geld uit aan jeugdzorg. De 
tekorten lopen op. Dat betekent dat er veel jeugd in onze gemeente is met problemen. 
Daar maken we ons zorgen over. En laat helder zijn: als jongeren hulp nodig hebben 
moeten we die hulp ook bieden! Maar hoe lang houden we dit vol? Is elke euro voor dit 
doel ook efficiënt ingezet? De gemeente Goes dringt met succes de tekorten terug. Wat 
kunnen wij leren van de gemeente Goes?  
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Het college wil inzetten op preventie en vroeg-signalering via onder andere onderwijs, 
welzijn en sport. Waarom betrekken we hier de huisartsen niet bij? Goes boekt goede 
resultaten door het stationeren van een Centrum voor Jeugd en Gezin-medewerker bij de 
huisartsen. Is het college bereid om te onderzoeken of dit ook in Reimerswaal mogelijk 
is? De huisartsen zijn immers veelal de eerste die problemen te horen krijgen. Niet 
alleen qua gezondheid, maar ook als er moeilijkheden zijn op het gebied van relaties of 
opvoeding. En wellicht zijn er nog andere slimme oplossingen die de kosten in de hand 
houden. Kunnen we op dit dossier nadere voorstellen tegemoet zien? 
 
Mantelzorg
Voorzitter, het college geeft aan (in taakveld 6.1) dat mantelzorgers en vrijwilligers actief 
geworven, benaderd en ondersteund worden. De SGP-fractie is het daar van harte mee 
eens. Echter, zij heeft bij de behandeling van de kadernota Sociaal Domein al aangegeven 
dat dit streven niet strookt met de inkomenspolitiek van het kabinet. Door bewust een 
belastingstelsel in stand te houden waarin eenverdieners tot soms wel zes keer zoveel 
belasting betalen dan tweeverdieners met hetzelfde totaalinkomen, worden mensen 
naar de arbeidsmarkt gedwongen. Met als resultaat dat de groep mensen die voldoende 
tijd heeft voor mantelzorg kleiner wordt. Is het college bereid om haar invloed, hoe 
gering die ook mag zijn, via de VNG en dergelijke, aan te wenden om hier aandacht voor 
te vragen? 
We willen ook aandacht vragen voor mensen die in een sociaal isolement terechtkomen. 
Vooral onder ouderen neemt eenzaamheid toe, zo blijkt uit onderzoeken. We zien 
gelukkig mooie initiatieven vanuit bijv. kerkelijke gemeenschappen. Door het organiseren 
van een koffiemorgen zorgen ze dat mensen met elkaar in contact komen. Daar zijn 
alle inwoners welkom en niet alleen kerkelijke leden. Verenigingen hebben ook een 
belangrijke functie in het bestrijden van eenzaamheid. Wat kan de gemeente doen om 
hierin te ondersteunen? 
 
Werk en inkomen
Voorzitter, het college schrijft (in taakveld 6.3) dat ze probeert de uitkeringsbestanden 
te stabiliseren dan wel te reduceren. Waarom zo voorzichtig geformuleerd? Het 
bedrijfsleven schreeuwt om werknemers. Het moet toch mogelijk zijn om meer 
uitkeringsgerechtigden aan het werk te krijgen? Het blijft moeilijk uit te leggen: 
sommige inwoners met een uitkering, terwijl aan de andere kant grote hoeveelheden 
arbeidsmigranten in onze gemeente werken. Het uitkeringenbestand loopt namelijk niet 
terug in Reimerswaal terwijl er krapte is op de arbeidsmarkt. Is het college voornemens 
hier actie op te ondernemen?
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Uit de cijfers blijkt daarnaast dat migranten bovengemiddeld in de bijstand zitten. 
Wat zijn de redenen dat deze mensen niet aan het werk komen terwijl er wel massaal 
behoefte is aan arbeidsmigranten uit Oost-Europa, die ook de taal niet spreken en ook 
uit een andere cultuur komen. Is het college bereid hier een gedegen onderzoek naar 
te doen om oplossingen te vinden om die mensen wel aan het werk te krijgen? Er zijn 
voldoende uitzendbureaus die ons daarbij kunnen helpen, ook in onze gemeente. Er 
liggen kansen om in samenwerking met hen deze mensen aan het werk te helpen. Zij 
kunnen mogelijk ook helpen bij het identificeren waar het probleem ligt. Het doel hierbij 
is dat zoveel mogelijk mensen zelf in hun levensonderhoud kunnen voorzien. Met werk 
help je mensen echt vooruit!
Er wordt aangegeven (in taakveld 6.4) dat er uitvoering wordt gegeven aan de zogeheten 
baanafspraken voor personen met een arbeidshandicap. Deze afspraken dateren al 
uit 2015. Hoe is de stand van zaken in Reimerswaal? En in hoeverre voldoet onze eigen 
organisatie hier aan?
Voorzitter, wij vinden het belangrijk dat schuldproblematiek voorkomen wordt. Dit 
kan door een actieve schuldhulpverlening en vroegtijdige signalering van (financiële) 
problemen. Voorlichting en communicatie zijn daarbij belangrijke middelen. Daarnaast 
moet er aandacht zijn voor mensen met problematische schulden, met name de gezinnen 
en ouderen. Het kan zo maar zijn dat er nogal wat ‘stille armoede’ in de gemeente 
Reimerswaal is. We moeten proberen om met goede hulp te voorkomen dat ze in de 
bekende ‘schuld-spiraal’ terechtkomen, met alle gevolgen van dien. We denken dan ook 
aan vluchtelingen/statushouders die mogelijk bovengemiddeld met schulden te kampen 
hebben. 
 
Financieel
Voorzitter, naast alle immateriële zaken, die we bewust als eerste naar voren hebben 
gebracht hebben we ook nog de ‘harde kant’ van de Begroting. Ook in deze zaken 
moeten we onze Bijbelse opdracht verstaan. De termen ‘Bouwen en bewaren’ en 
‘rentmeesterschap’ impliceren ook dat we op een verstandige en verantwoordelijke 
manier met financiën om moeten gaan. Wij zijn van mening dat we hier in Reimerswaal 
een gezond financieel beleid voeren. Het is altijd zoeken naar een goede balans en we 
vinden dat die in Reimerswaal aanwezig is. Gelukkig is er geen noodzaak om verder te 
snijden in de uitgaven. 
Onderhoud van groen en wegen mag wat de SGP-fractie betreft geen sluitstuk op de 
begroting zijn. Als je op deze posten teveel beknibbelt, loop je vroeg of laat tegen hoge 
kosten aan. Ook hierin hebben we het in Reimerswaal goed op de rit staan. 
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Woningbouw
Voorzitter, de SGP pleit voor een evenwichtig aanbod van woningen voor onze 
inwoners. Het streven moet zijn om elke inwoner een woning te kunnen aanbieden 
(huur/koop) die passend is in zijn of haar situatie en levensfase. Belangrijk 
aandachtspunt is de huisvesting van ouderen. De komende jaren is er een groeiende 
behoefte aan woningen voor 70-plussers waarvan de huidige woning te groot wordt. 
We roepen het college op om initiatieven voor deze doelgroep te ondersteunen! Als 
er voor deze groep woningen gebouwd worden zal er doorstroming ontstaan op de 
woningmarkt zodat ook gezinnen en starters een passende, bestaande woning kunnen 
betrekken.
Daarnaast roept de SGP het college op om op zo kort mogelijke termijn grond bouwrijp 
te maken in plan Roseboom te Krabbendijke. Er is op dit moment in Krabbendijke geen 
meter grond te koop en de plannen Kelders en Veilingterrein zullen naar verwachting 
nog wat tijd nodig hebben. De beoogde grond van plan Roseboom is eigendom van de 
gemeente, het bestemmingsplan is geregeld, dus dit moet eenvoudig te realiseren zijn.

Voorzitter, we hebben begrepen dat de gemeenten voor het eind van 2018 de nieuwe 
bevolkingsprognoses bij de provincie aan moeten leveren. O.b.v. die prognoses zal 
de provincie bepalen hoeveel woningen er in de toekomst gebouwd mogen worden. 
Een goede gelegenheid om bij de provincie te pleiten om de stringente regels rondom 
woningbouw te herzien. Het woord ‘krimp’ kennen we in Reimerswaal niet. Dat ziet de 
provincie toch ook? Wij vragen het college om deze kans te grijpen en te pleiten voor een 
passend woningbouwcontingent voor Reimerswaal.
We roepen het college daarnaast op om alles in het werk te stellen dat er in de 
verschillende kernen van onze gemeente bouwgrond beschikbaar komt. Het kan toch niet 
zo zijn dat in sommige kernen helemaal niet meer gebouwd kan/mag worden?
Er zijn in de gemeente een aantal locaties waar wellicht in de toekomst een ontwikkeling 
gaat plaatsvinden. Wij vinden dat ook braakliggende locaties netjes onderhouden moeten 
worden. Kan er bijv. met Heijmans overleg plaatsvinden over het netjes houden van het 
veilingterrein in Krabbendijke? 
Een ander punt waar we de vinger bij willen leggen is de onbeperkte geldigheidsduur van 
bouwvergunningen. De vraag is of dat wenselijk is. Ontwikkelingen gaan door en kunnen 
na een aantal jaren een ander licht op de zaak werpen. Denk aan de discussie rond de 
biovergister in Rilland. We vragen het college om te onderzoeken of het mogelijk is om 
tijdelijke vergunningen af te geven. Het vergunde object zou dan binnen een aantal jaren 
gebouwd moeten zijn. Lukt dat niet? Dan vervalt de vergunning. We zijn ook benieuwd 
hoe andere gemeenten dat doen. Wil het college dit onderzoeken? 
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Veiligheid
Heeft het college de overlast door drugscriminaliteit in beeld? We denken aan bijv. 
afvallozingen en illegale plantages. Er zijn ook flinke cocaïnevangsten in de havens 
van Antwerpen en Vlissingen geweest. Daarnaast zijn er signalen van zaken die in het 
buitengebied gebeuren die het daglicht niet kunnen verdragen. Wordt er gepatrouilleerd 
in het buitengebied en zo ja, hoe frequent?
Later vanavond staat het Regionaal Beleidsplan van de politie Zeeland–West-Brabant 
2019–2022 op de agenda. Naar aanleiding daarvan wordt de raad voorgesteld haar zorg 
uit te spreken over de inzetbaarheid van “blauw op straat”, ook in onze gemeente. Helaas 
hebben we in Reimerswaal op dit moment maar twee wijkagenten. Dat is één wijkagent 
op ruim 11.000 inwoners. Het streefgetal is één wijkagent per 5000 inwoners. Het 
gemiddelde in Zeeland is 6600. De balans is zoek! We roepen de portefeuillehouder op 
om in overleg met de politieleiding van Zeeland-West-Brabant daar nogmaals aandacht 
voor te vragen.  
 
Arbeidsmigranten
Voorzitter, kunnen we al een voorstel tegemoet zien voor het beleid m.b.t. de huisvesting 
van arbeidsmigranten bij fruitteeltbedrijven? Dit voorstel moet veiligheid garanderen 
voor de bewoners, maar ook werkbaar zijn voor ondernemers. Het seizoen 2018 is bijna 
voorbij, hoe gaan we verder in 2019 en daarna?  
 
Gemeentelijke belastingen
Voorzitter, belasting heffen is geen doel op zich! De SGP is van mening dat de gemeente 
doelmatig en efficiënt met haar geld om moet gaan. Daardoor kunnen de lokale lasten 
zo laag mogelijk gehouden worden. Dat brengt ons bij een zorgpunt. Uit de begroting 
blijkt dat (pag 54) de woonlasten t.o.v. het landelijk gemiddelde blijven stijgen. In 2016 
zaten we op 106%, inmiddels gaan we naar 109%. Voor deze begroting kunnen we er mee 
leven, maar wij pleiten ervoor om volgend jaar bij de Kadernota de lokale lasten en de 
ontwikkeling daarvan eens goed tegen het licht te houden.  
 
Ondernemen
Voorzitter, tot slot pleiten wij voor een positieve aandacht vanuit de gemeente voor de 
ondernemers, in het bijzonder de jonge ondernemers. Het is nuttig om allerlei fondsen 
en gelden die door verschillende ministeries beschikbaar gesteld worden onder de 
aandacht te brengen. (bijv. startersregelingen voor het MKB en regelingen voor de 
agrarische ondernemers, bijv: de stimuleringsregeling voor agro-bedrijfsopvolgers die 
onlangs is geïntroduceerd door de minister) Maar ook regelingen voor het bedrijfsleven 
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die meer duurzaamheid als doel hebben. Het ‘bouwen en bewaren’ is ook hierin ons 
uitgangspunt.
Daarnaast vindt de SGP-fractie het belangrijk dat er voldoende mogelijkheden zijn voor 
bestaande bedrijven om uit te breiden. Een gedegen visie op bedrijventerreinen in heel 
Reimerswaal is daarbij essentieel. Zo’n visie geeft richting aan het te voeren beleid en 
duidelijkheid aan ondernemers. 
 
Tenslotte
Voorzitter, we begonnen onze bijdrage met de spreuk: 
Wie zijn verleden niet kent, begrijpt het heden niet en zal zich onvoldoende voor kunnen 
bereiden op de toekomst.  
We hebben geprobeerd deze begroting te beschouwen vanuit onze maatschappijvisie 
die gefundeerd is op een rijke Bron uit het verleden, de Bijbel, die ook zeggenschap heeft 
voor het heden en een vaste koers aangeeft voor de toekomst. 
Ten slotte voorzitter, we complimenteren het College met deze sluitende begroting en 
bedanken de ambtelijke staf en medewerkers voor het opstellen van deze begroting.  
We wensen raad, college en ambtenaren Gods zegen toe in het vele werk dat wacht in het 
komende begrotingsjaar.
Dank u wel.

3 oktober 2018 
Maarten Both

 Adres Raadhuisstraat 16
  4414 AJ  Waarde
 Tel. 0113 - 50 32 20
 E-mail j.niewenhuijse@kliksafe.nl
 Website www.niewenhuijsetotaalmontage.nl
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 Uit de raad
Tomeloze inzet en passie
Bezoek college en gemeenteraad aan de Brandweerkazerne in 
Kruiningen.

Op uitnodiging van het de brandweer heeft het college van 
B&W en de gemeenteraad op dinsdag 11 september een 
bezoek gebracht aan de brandweerkazerne in Kruiningen. 
Tijdens dit bezoek was ook de nieuwe directeur van de 
Veiligheidsregio Zeeland (VRZ) mevr. Edith van der Reijden 
aanwezig. Voorafgaand aan het bezoek vond er een Themaraadsvergadering plaats 
waarin mevr. Van der Reijden een toelichting gaf op het werk en de organisatie van de 
VRZ.
Na een hartelijk ontvangst door het brandweerkorps kregen we eerst een korte 
toelichting per brandweerkorps in de gemeente Reimerswaal. Allerlei ontwikkelingen 
die de brandweerkorpsen niet voorbijgaan kwamen aan de orde. Reimerswaal heeft 
te maken met een aantal belangrijke veiligheidsaspecten, waaronder de beide kanalen 
(Kanaal door Zuid-Beveland en het Schelde Rijn Kanaal) die belangrijke risico’s met zich 
mee kunnen brengen. Maar ook het scheepvaartverkeer op de Westerschelde draagt bij 
aan grotere risico’s met betrekking tot de veiligheid van de inwoners van Reimerswaal. En 
regionaal zijn er onder andere ook de kerncentrales in Borssele en in Doel (B.). Diverse 
vragen kwamen hierover aan de orde. 
Ook de ontwikkelingen binnen de brandweerteams in Reimerswaal werden toegelicht. 
Het up-to-date houden van het materieel waaronder de brandweerauto’s, maar ook de 
toekomstige nieuwbouw van de brandweerkazerne in Rilland werd besproken. Na deze 
toelichting was er volop gelegenheid om het materieel in de kazerne te bekijken en ook 
uit te proberen (!). Diverse college- en raadsleden namen de brandweerspuit ter hand en 
probeerden het blussen met water uit. 
In de informele gesprekken met de aanwezige brandweermensen kwamen ook diverse 
zorgen aan de orde, zoals de jonge aanwas in de brandweerkorpsen. Waar zijn de 
jonge mensen die zich vrijwillig en belangeloos willen inzetten voor de veiligheid van de 
inwoners van Reimerswaal? In andere gemeenten is er soms een jeugdbrandweer, waarin 
jonge mensen zich kunnen voorbereiden op het serieuze en professionele brandweer-vak 
(want een vak is het!). Enkele jongelui uit onze gemeente hebben zich nu aangemeld bij 
de jeugdbrandweer in Goes. Maar kunnen straks de teams nog wel blijven bestaan, als 

L.M. Harthoorn
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er te weinig aanmeldingen van jonge brandweermensen zijn? Iets wat hen en ons bezig 
houdt. 
Na dit indrukwekkend bezoek kunnen we alleen maar zeggen dat de brandweerkorpsen 
in onze gemeente Reimerswaal ons aller sympathie en meeleven mogen ontvangen. Ze 
waken ook voor ónze veiligheid. Uit eerdere bezoeken namens de SGP-fractie aan de 
brandweerkazernes in Krabbendijke en Yerseke begin dit jaar, was ik persoonlijk onder 
de indruk van de tomeloze inzet en passie die deze mensen tonen. Zij gaan er op uit als 
de veiligheid van mensen in gevaar is. Soms in extreme en bizarre omstandigheden. 
En dat vaak ook met gevaar voor eigen leven. En dat maakt indruk. Wie kent niet de 
beelden uit 2001 (ook op 11 september!) toen bij de aanslagen op de Twin-Towers juist 
de brandweermensen de 
torens weer ingingen, terwijl 
beide torens aan het instorten 
waren? Om onschuldige 
mensen te redden! Daarom 
zijn onze brandweermensen 
onze steun en hartelijk 
meeleven zo waard. Zowel 
vanuit de gemeente als 
persoonlijk. Misschien kijkt u / 
kijk jij nu wel iets anders naar 
onze brandweermensen als 
we ze horen of zien uitrukken 
met hun materieel naar… 
naar een onbekend gevaar en 
een onbekende situatie, waar 
mensen en/of dieren in nood 
zijn. En meeleven kan ook 
(mee)bidden zijn voor onze 
brandweermensen!

L.M. Harthoorn, Waarde

Zuidweg 25   Krabbendijke   & 0113 - 50 12 35
Stationsweg 4b   Kruiningen   & 0113 - 38 23 51

e-mail: info@pageebanden.nl
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taxateurs 

adviseurs  

rentmeesters

Hoofdstraat 54

4416 AE  Kruiningen

0113 57 28 35
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ZuidWest	  Bedrijfsadviseurs	  B.V.	  
Weihoek	  15	  	  
4416	  PX	  	  Kruiningen	  
Telefoonnummer:	  0113–273737	  
	  
www.zwbedrijfsadviseurs.nl	  	  

F. P. Koster - Plasseweg 6 - 4414 NC Waarde
Tel.: 0113 - 504656
Gsm: 06 - 53873984
Fax: 0113 - 50 4011
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 SGP-Agenda
Provinciale statenverkiezingen en Waterschapsverkiezingen
Woensdag 20 maart 2019

Tijdredes:
Plaatselijke afdeling ‘Heb de waarheid en de vrede lief’ te Kruiningen. 
D.V. woensdag 22 mei om 19.30 in de kerk van de Geref. Gemeente te Kruiningen. 
Ds. C. Sonnevelt, predikant te Alblasserdam.

Plaatselijke kiesvereniging te Yerseke. D.V. dinsdag 26 maart om 19.30 in de kerk van de 
Geref. Gemeente te Yerseke door ds. J.W. Verweij.

Europees parlementsverkiezingen
Donderdag 23 mei 2019
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 SGP-Jongeren
Beste SGP Jongeren,

Mijn naam is Gert Jansen en ben 19 jaar. Ik ben 
bestuurslid van de SGP Jongeren gemeente 
Reimerswaal geworden sinds 8 juni. Ik vind het mooi om mijn steentje te kunnen bijdragen 
aan het jongerenwerk in deze gemeente. Omdat ik een vaste baan heb, hoop ik een andere 
inbreng voor de invulling van de SGP 
Jongeren avonden en ons verder agenda 
te kunnen geven dan de andere (nog 
studerende) bestuursleden. Het contact 
met de jongeren en het leden werven 
vind ik ook leuk om te doen. Natuurlijk 
vind ik de politiek ook interessant en om 
er zo ook mee bezig te zijn.

Met vriendelijke groeten,
Gert Jansen

Hallo allemaal,

Mijn naam is Lizette Hoogerland, ik ben 21 
jaar oud en ik woon in Oostdijk. Ik werk als 
onderwijsassistente op de ds. G.H. Kerstenschool 
in Yerseke.
Sinds juni ben ik bestuurslid van de SGP-Jongeren 
in Reimerswaal. Als enige vrouw tussen onze 7 
mannen mag ik mijn bijdrage gaan leveren aan 
het betrekken van de Reimerswaalse jongeren 
bij de politiek. Tot nu toe heb ik het naar mijn zin 
en ik hoop nog veel mooie avonden te mogen 
organiseren en meemaken. 

Groetjes, Lizette hoogerland
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Hey iedereen! 

Mijn naam is Gerard van de Wege en sinds kort mag ik 
als vicevoorzitter deel uitmaken van de SGP-Jongeren 
commissie Reimerswaal! Voor mijn studie geneeskunde 
woon ik in Maastricht, maar in de weekenden ben ik 
meestal in mijn ouderlijk huis in het vertrouwde Zeeland. 
Ik zie er naar uit om met de SGPJ leden na te denken over 
actuele thema’s en hoe wij als SGPJ er aan bij kunnen 
dragen om een Bijbelse visie te verspreiden. Het is 
belangrijk om ook op jonge leeftijd bewust te zijn van wat 
er speelt op politiek terrein als het gaat over bijvoorbeeld 
het klimaat, zondagsrust en veiligheid in de regio. Ik heb er zin in!

Gerard van de Wege

Spar Arie Hak, Leklaan 2-4, 4417 DA  Hansweert



42

 Op bezoek bij...
Spar Arie Hak in Hansweert: 
Een dorpssupermarkt in een krimpend dorp.
In Hansweert ging de redactie op bezoek bij de lokale supermarkt: Spar Arie Hak.
We spreken de ondernemer, Arie Hak, in zijn winkel in Hansweert. Sinds 2000 heeft 
hij een supermarkt in dit dorp. Dat hij ondernemer werd lag voor de hand: zijn familie 
bezit al vele jaren een supermarkt. Voordat Arie naar Hansweert kwam had hij samen 
met zijn vader een supermarkt in Nieuw-Lekkerland. Omdat dit op den duur te weinig 
inkomsten genereerde om twee gezinnen te onderhouden werd er gezocht naar andere 
winkel. Deze zoektocht leidde tot de overname van de toenmalige Attent in Hansweert. 
Deze winkel bevond zich in de Kanaalstraat. In deze tijd bevonden zich in Hansweert 
naast de supermarkt nog verschillende andere winkels. Zo was er een bakker, een 
slager, een drogist en een winkel in witgoed. In de loop der jaren zijn al deze winkels 
uit het dorp verdwenen. Ondanks- of misschien juist dankzij- het verdwijnen van deze 
winkel is de supermarkt juist gegroeid. Het pand aan de Kanaalstraat werd te klein, 
dus werd uitgekeken naar een ander pand. In diezelfde periode werden er plannen 
ontwikkeld voor een nieuw te bouwen appartementencomplex. Uiteindelijk werd er een 
appartementencomplex gerealiseerd met een nieuwe supermarkt op de begane grond. 
In 2006 verhuisde de winkel, destijds Meermarkt, naar het Bastion, op de hoek van de 
Leklaan en de Berkellaan. Voor de winkel was dit een flinke stap vooruit. 

De ontwikkelingen in Hansweert staan ook niet stil. Was er in de eerste jaren dat Hak de 
supermarkt had nog sprake van een lichte groei van het inwoneraantal, tegenwoordig 
is er juist sprake van krimp. Om te voorkomen dat de omzet van de winkel daardoor 
terugloopt heeft Hak ervoor gekozen om een aantal extra services aan te bieden. Zo 
heeft de Spar in Hansweert een stomerijservice, een PostNL steunpunt en een ING 
geldservice. Een nieuwe ontwikkeling , die je tegenwoordig bij veel supermarkten 
ziet, is de mogelijkheid om online de boodschappen te bestellen. Dit wordt dan in de 
winkel gereedgemaakt en thuis bezorgd. In een forensendorp als Hansweert zijn veel 
mensen overdag elders aan het werk. Veel mensen nemen daardoor (een deel van) hun 
boodschappen mee bij een andere supermarkt als ze uit hun werk komen. Om daarop 
in te spelen heeft Hak recent zijn openingstijden verruimt. Op elke werkdag is de winkel 
geopend tot 20.00 uur, zodat ook de mensen die elders werken, en dat zijn er veel, toch 
de mogelijkheid hebben om hun boodschappen op Hansweert te halen. We vragen 
of Hak weleens vragen krijgt over zondagsopenstelling. Omdat Hansweert nauwelijks 
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reformatorische inwoners heeft ligt deze vraag nu eenmaal anders dan in andere 
dorpen binnen Reimerswaal. Toch wordt deze vraag vrijwel nooit gesteld. Men beseft 
in Hansweert heel goed dat de politieke ruimte voor zondagsopenstelling er binnen 
Reimerswaal niet is. Ondanks dat zou er binnen Hansweert zeker een markt voor zijn. 
Maar het is niet zo dat Hak een sterke druk voelt om op zondag open te gaan. 

Arie Hak geniet erg van zijn rol als winkelier in deze buurtsupermarkt. Hij is voor veel 
mensen een aanspreekpunt. De meeste mensen zie je meerdere keren per week en 
maken regelmatig een praatje. Daardoor weet Hak zich echt verbonden met Hansweert. 
Een groot deel van de jongeren van Hansweert komen vragen of ze bij hem kunnen 
werken als ze ongeveer 15 jaar zijn. Voor deze jongeren heeft hij een wachtlijst. 
Momenteel heeft hij 13 werknemers, wat goed is voor ongeveer 7 fte. 

In de loop der jaren is Arie Hak met zijn winkel goed met de ontwikkelingen meegegaan, 
waardoor hij tot op heden een goed lopende zaak heeft die in Hansweert. Ondanks de 
zorgen over de krimp van het dorp is er nog steeds sprake van een groei in de omzet. We 
bedanken vanaf deze plaats Arie Hak voor de prettige ontvangst en wensen hem al het 
nodige toe in het voortzetten van deze mooie onderneming.

Johnny van Koeveringe
Rinus van den Berge
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 Veiligheid
Veiligheid was het thema op de SGP-avond van 4 oktober georganiseerd door de PR-
commissie Reimerswaal. Met als sprekers onze burgemeester, drs. mw. J. van Egmond en 
dhr. M. Both, fractievoorzitter van de SGP in de gemeenteraad.
De bijeenkomst werd geopend door voorzitter S.D. van Koeveringe van de SGP 
Reimerswaal. Bij zijn inleiding stond hij stil bij Daniël, vers 6 die zich in de leeuwenkuil 
bevond en door het geloof zich veilig bevond, met de leeuwen rond zich. Want God had 
zijn engel gezonden en heeft de muil der leeuwen toegesloten. Mochten wij maar meer 
vragen om deze veiligheid voor de tijd en eeuwigheid, zei Van Koeveringe. Het kan nog 
want we leven nog in het heden der genade. Met deze ingekorte woorden opende hij de 
vergadering. 
De avondvoorzitter A.P. Bruinooge heette de twee sprekers van harte welkom en stelden 
hun nog enkele persoonlijke vragen ter kennismaking. Hierna kreeg de burgemeester als 
eerste het woord. Reimerswaal is een erg mooie gemeente, en zit wat veiligheid betreft 
volgens haar in een stijgende lijn. Er zijn wel wat ergernissen, maar die zijn minimaal, 
zei ze. Ze noemde hondenpoep, rommel op straat, vernielingen, buurtproblemen, 
criminaliteit (ook via internet) en te hard rijden. ,,Dit is een zaak van ons allemaal om 
hierop toe te zien en eventueel te handhaven. Toch is de politie tevreden met de voorzorg 
die we plegen.’’
Daarnaast noemde ze ook de veiligheid op A58, op de Wester- en Oosterschelde en de 
spoorlijn, die goed in de gaten moet worden gehouden. Daarover is dan ook regelmatig 
overleg met de Veiligheidsregio Zeeland.
Drugs word niet getolereerd, zei ze. Het kweken van hennep komt ook voor op de 
bedrijventerreinen en woningen. ,,Laatst is voor drie maanden een pand gesloten. We 
hebben hierover in het Zeeuwse bestuurlijk overleg gehad en tolereren dit op geen 
enkele wijze. We geven voorlichting op school en vragen de inwoners goed op te letten op 
deze zaken.’’
Alcohol is echter maatschappelijk geaccepteerd. ,,Toch kan het zo niet zijn dat jongeren 
onder de 18 jaar de mogelijkheid krijgen hun drank in onze gemeente te kopen. Hierop 
wordt dan ook streng gecontroleerd en geven we voorlichting op school. Het is ook aan 
de ouders om daarop toe te zien. Zij zijn de eerste handhavers!’’

Oud en nieuw is dit jaar rustig verlopen. ,,We hopen dan ook dat dit voor de komende 
jaren gehandhaafd blijft, en dat er niet weer veel overlast is omdat het oudjaar niet op 
zondag valt. Vreugdevuur hebben we verboden omdat we het niet kunnen controleren; 



45

wat zit er nu precies in de brandhaarden? Knalvuurwerk is levensgevaarlijk. Landelijk 
worden dan ook voorstellen per gemeente gedaan om het knalvuurwerk te verbieden. 
Vreugdevuur mag alleen als aan alle eisen voor een vergunning voor open vuur wordt 
voldaan.

De tweede spreker dhr. M. Both noemt ook Veiligheid als thema.
Met wat de Bijbel ons onder andere zegt in Romeinen 13 vers 1 tot en met 7. Spreekt 
hiervan dat de overheid Gods dienares is U ten goede. Ook Timotheüs 2 vers 1 spreekt 
hiervan : Ik vermaan dan voor alle dingen dat gedaan worden, smekingen, gebeden , 
voorbiddingen, dankzegging voor alle mensen.
Wat staat er in onze SGP beginselen? Onder meer in artikel 11: Voor Koningen en allen die 
in de Hoogheid zijn, opdat wij een gerust en stil leven leiden mogen, in alle Godzaligheid 
en eerbaarheid. Vanuit het woord krijgen we ook deze veiligheid.
Wat staat er in ons coalitie programma? Handhaving, buurtpreventie. Nog meer inzet 
extra wijkagenten. Er zijn op dit moment in Reimerswaal twee wijkagenten die naar 
tevredenheid functioneren. Extra aandacht voor de bevolking. Er zijn veel risico’s in 
Reimerswaal, zoals de scheepvaart op de Westerschelde, de spoorlijn met transport van 
gevaarlijke stoffen, twee kerncentrales in de omgeving. Dus is het een zaak om alert te 
zijn, met goed materiaal en hulpverlening. Zeker vanuit de Veiligheidsregio, zei Both.

Hierna was het pauze. Daarna konden mondelinge of schriftelijke vragen gesteld worden. 
Er waren enkele vragen zoals de aanleg van een fietstunnel onder Zanddijk vanwege 
de zeer gevaarlijke oversteekplaats over de Zanddijk. En hoe functioneert de nieuwe 
coalitie. Deze werden door de dagvoorzitter voorgelegd bij de beide sprekers die naar 
tevredenheid van de aanwezigen werden beantwoord .
Tegen tien uur werd deze avond afgesloten met psalm 139 vers 1 en gebed door dhr. 
Both.

Koos de Jager en Rinus van den Berge.
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 Op bezoek bij de burgemeester
Sinds september 2017 hebben wij in Reimerswaal een nieuwe burgemeester, de 50-jarige 
mevrouw drs. J.S van Egmond. Als PR-commissie van de SGP-afdeling Reimerswaal 
vonden we het wel een goed idee om eens nader kennis met haar te maken voor een 
verslagje in de Vaste Koers. Na een hartelijke ontvangst, en onder het genot van een kop 
koffie, kwamen we tot een gesprek . 
,,Ik ben in Rijnsburg geboren en ben als gymnasiummeisje Franse Taal- en Letterkunde 
gaan studeren in Leiden. Daarna ben ik in het onderwijs gegaan en getrouwd met Rienk 
Janssens. We zijn in het Zuid- Hollandse Pijnacker gaan wonen. We kregen drie kinderen, 
Arnout, Liselot en Rozemarijn. In die tijd heb ik heerlijk als moeder met de kinderen 
doorgebracht.’’ 
Ze werd gevraagd om voor het CDA raadslid te worden in Pijnacker: ,,Dit heb ik tijdens 
mijn moederschap, na overleg met mijn man, vier jaar met veel plezier gedaan. Daarna 
ook acht jaar als wethouder.’’ Door haar wethouderschap had ze veel te maken met de 
burgemeester in het college en burgemeesters van andere gemeenten. Na zich grondig 
te hebben laten informeren over de functie en na overleg met burgemeesters leefde bij 
haar de gedachte om te solliciteren als burgemeester van de gemeente Reimerswaal. 
,,Ik heb vooraf kennis gemaakt met de gemeente op de fiets en een nacht in een B&B in 
Yerseke gelogeerd. Dit alles gaf me een goed gevoel, de mensen, de landelijkheid: waar 
je ook kijkt je ziet altijd de horizon. Ik heb dan ook de sollicitatie ingediend en dat gaf me 
rust. Met de gedachte: als het voor mij moet zijn, dan is het goed.’’

Na haar benoeming is ze direct in Reimerswaal gaan wonen. Dat was niet voor iedereen 
gemakkelijk. ,,Toen de kinderen hoorden dat we naar Zeeland gingen verhuizen, waren 
ze eerst niet zo blij. Maar de kinderen bleven de eerste maanden, samen met mijn man 
nog in Pijnacker wonen. En zag ik ze enkel in het weekend. Dat was best wel zwaar. Ik ben 
dan ook blij dat ze het hebben geaccepteerd. We hebben hier een mooie woning kunnen 
vinden. En zijn we blij dat weer samen kunnen zijn. Ik vind het wel fijn om dicht bij mijn 
werk te wonen met het oog op de kinderen. Als ze uit school komen dan kan ik ze even 
begroeten. Voor mijn man veranderde de verhuizing naar hier ook. Hij moet nu langer 
reizen, maar elk voordeel heeft zijn nadeel.’’
De burgemeester heeft zich verbaasd over de vele voorzieningen in iedere woonkern. 
,,Alleen al het openbaar vervoer vraagt een hele organisatie. Dat zijn we niet gewend 
in de Randstad. Daar rijdt het openbaar vervoer om de vier minuten.’’ Wat mevrouw 
Van Egmond erg belangrijk vindt is de veiligheid op de Ooster- en Westerschelde, zegt 
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ze. Ook de A58 is, als belangrijkste snelweg in Zeeland, heel belangrijk. ,,Wat ik verder 
wil proberen is de saamhorigheid tussen de kernen te vergroten, te streven naar meer 
eenheid.’’ Tot slot zegt ze: ,,Het is geen gemakkelijke start voor ons als gezin geweest, 
zeker voor de kinderen, maar we zijn in de gehele gemeente Reimerswaal hartelijk 
ontvangen.’’ Na deze woorden zeggen we de burgemeester hartelijk dank voor het 
interview. En wensen haar samen met haar gezin veel wijsheid en Gods nabijheid toe.

Koos de Jager en Rinus van den Berge.

• Administratieve diensten

• Salarisverwerking

• Fiscale aangiften

• Adviezen

Laat uw belasting
    geen belasting voor uw 
bedrijf worden

Baaij Belastingadviseurs B.V.
Marijkelaan 11
4401 GE Yerseke

 0113 57 26 20
 info@baaij.nu
 www.baaij.nu
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 Regenboogvlag
In de raadsvergadering van 30 oktober jl. diende de VVD een motie in waarin zij opriep 
om vanaf volgend jaar de regenboogvlag te hijsen op 11 oktober in het kader van 
Coming-Outdag. Op deze dag wordt aandacht besteed aan het moment dat een homo, 
lesbienne, biseksueel of transgender (LHBT) openlijk voor zijn of haar seksuele voorkeur 
uitkomt. Helaas is deze motie met 10 tegen 9 stemmen aangenomen. Als SGP-fractie zijn 
we daar zeer teleurgesteld over.

In de vergadering hebben we aangegeven dat we de regenboog zien als symbool van 
Gods trouw na de zondvloed. De regenboog wordt op 11 oktober misbruikt bij het 
propageren van alternatieve relaties en een vrije seksuele moraal die rechtstreeks ingaat 
tegen de normen en waarden die de Bijbel ons voorhoudt. 

Vanzelfsprekend zijn wij ook tegen elke vorm van discriminatie. We hebben 
gewezen op artikel 1 van de Grondwet die prominent in 

de hal van het gemeentehuis 
op de muur staat. 
Daar staan wij met z’n 
allen voor. En daar 
hebben we al een vlag 
voor: onze nationale 
driekleur.

Eén lid van Leefbaar 
Reimerswaal, VVD 
(2), PvdA (2), CDA 
(2) en ChristenUnie 

(3) stemden voor de motie. Vooral 
de opstelling van de CU heeft ons verrast en verbaasd. Zij steunde deze motie! De 
regenboog wordt door hen, naast teken van Gods trouw na de zondvloed, ook gezien 
als teken van hoop voor lhbt’ers, daklozen, vluchtelingen en kansarme mensen. 
Alsof dat de bedoeling is van de lhbt-lobby met deze vlag! Uiterst teleurstellend dat 
zij door hun stemgedrag het hijsen van deze vlag in Reimerswaal mogelijk hebben 
gemaakt…

Maarten Both
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Jufferswegje 31  4421 JA Kapelle-Biezelinge - www.deheyzon.nl - info@deheyzon.nl

Bel met
      Pieter of Janine Heykoop! 

              0113 - 330 350
Hartelijk welkom!

HUWELIJK • FEESTJE • JUbILEa • VErJaardag • PErSonEELSaVond
• ZaKELIJKE LUncH • VErgadErIng • rEcEPTIE  • dagTrIP VErEnIgIng

Graag tot uw dienst!

Uw gouden moment maken wij tot een
                                 onvergetelijk moment!

                 Erkende
            trouwlocatie
            voor burgerlijk
                  huwelijk
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